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中文摘要 
 

    在全球化的影響下，全球各地人才、物質、資金、資訊呈現高度流通的狀況，

全球許多著名城市，便成為此一流動的匯聚之處，並具有影響全球資源流通的能

力，亦即所謂的「全球城市」。其為「全球城市」，除了本身的發展規模外，更強

調其在全球化時代，具有與其他城市的高度關連性，同時，亦具有影響全球政治、

經濟的能力。 
 
    在此前提下，改革開放後，積極融入全球經濟體系的中國大陸，也著重於城

市的發展建設，特別是經濟發展著有成效的上海市，更成為中國積極建構「全球

城市」的標的，這樣的雄心企圖，具體體現在前上海市長陳良宇的眾多談話中。 
 
    有鑑於此，本論文即對於上海市積極建構「全球城市」的目標、過程、結果

進行分析探討。全論文共分七章，除緒論外，分別探討「全球城市」的理論系譜

與其在中國大陸的運用，其次，討論上海市在人口與空間佈局方面的政策與結

果，再接著討論中央為了建構上海市，所提出的四大中心---經濟、金融、貿易、

航運，其建設過程以及面臨的困境。於此之後，開始分析上海市與其他城市的關

連性，分別就上海與長三角的其他十五個城市的關係、上海吸引跨國公司的博奕

關係進行探討，並採取內容分析法，藉由上海文匯報、經濟學人、新聞週刊等傳

播媒體，檢視上海與其他國內外重要城市的關連性。再者，則將重點分析討論，

上海市在城市建構背後的主要動力，即「上海市政府」，其為了進行城市建設並

積極融入全球化，所進行的「城市治理」。最後則是提出結論與討論。 
 
    藉由上述的分析，本研究指出，儘管上海市政府在建構「全球城市」的過程
時，具有「政府主導型的互動建構」模式，積極規劃上海市的建設發展，但是由

於中央政府的影響、與周邊城市的關係，使得上海在發展上，仍未能稱為「全球

城市」，僅能達到「全球化城市」的階段。另外，也必須反思，上海市的發展也

許未必適合套用西方的發展模式，而是具有其獨特的發展軌跡。 
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Abstract: 
Under the effects of globalization, the flows of people, material, finance, and 

information transit very fast, and a few famous cities with the power of affecting the 
flows become the places of gathering, namely Global Cities. So call depends not only  
on its scale , but the power of its connection with other cities as well. 

Considering this, China begin to emphasize its city development after its reform 
and open policy, and especially focuses on Shanghai to be a global city, and such 
ambition can often be seen from the several speeches of its former mayor Chen Lian 
Ju. 
    According this background, the dissertation tries to research the construction 
process of Shanghai being a global city. It includes seven chapters, besides the 
introduction, it traces the development of the theory of global city, and then discusses 
the policies of  Shanghai’s people and space arrangement. Ensuing we discuss its 
Four Centers—economic, financial, trade and shipping, their developments and 
difficulties. After these, we begin to discuss its connection respectively with Yangtze 
River Delta cities and foreign cities by adopting content analysis method to examine 
Shanghai Wenhui Newspaper, Economist, and Newsweek. And then we discuss 
Shanghai Government including its transformation and its urban governance. Finally 
it’s the conclusion. 
     By this analysis and discuss, the dissertation points out the fact that spite of its 
striving construction, Shanghai with the trait of “Interactive construction mode by its 
government leading ”, it at most can only be called a “globalizing city”, not a “global 
city”. At the same time , it also reflects that adopting western theory to Shanghai may 
not be a good way , for Shanghai can be a global city by its own way. 


